
وزیر امور اقتصادی و دارایی:

 احدی در دولت 
از تخلف مصونیت ندارد

     وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت : احدی 
در دولت سیزدهم از تخلف مصونیت ندارد 
و بــه همیــن دلیــل تمــام تصمیمــات هیأت 
مولدســازی پیش روی چشــم ۸۵ میلیون 

ایرانی اتخاذ خواهد شد...

رئیس جمهور در جلسه هیات دولت:

 فروش خودرو باید 
طبق دستورالعمل دولت 

انجام شود
کید کرد:        فروش       رئیس جمهور بار دیگر تا
خودرو در شرکت های خودروساز باید کاملا 
تابــع دســتورالعمل ۸ بنــدی صــادر شــده از 

سوی دولت انجام شود...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 33  

« از  کلافگی و گلایه  این روزهای  کاربران اینترنت گزارش می دهد   گار »روز

 آب رفتن 
هر روزه حجم اینترنت

  وضعیت اینترنت در کشور این روزها نابسامان است و از کاهش سرعت آن گرفته تا کاهش پهنای 
بانــد و فیلترینــگ دســت بــه دســت هــم داده انــد تا کاربــران ایرانی را کلافه کنند. با این وجود عیســی 
کیــد کرد:» ما کندی اینترنــت نداریم و بارها  ، وزیــر ارتباطــات، در خصــوص کنــدی اینترنــت تأ ع پــور زار

  || صفحه  صفحه 33  گفته ام که مشکل از فیلترشکن است.«اما مردم نظر دیگری دارند و خلاف آن فکر می کنند...

ویترین   پیشنهادی

اقتصادسیاست

صفحه 3 
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اقتصاد

حاشیه های نطق جنجالی 
بایدن در کنگره آمریکا

بار افزایش مزد روی 
قیمت  ها، ۶ تا ۱۰ درصد است

واردات خودروهای  
کار کرده چالش جدید  

اقتصاد کشور

صفحه 2 

رهبر انقلاب در دیدار با جمعی از فرماندهان و کارکنان نیروی هوایی ارتش؛

 ۲۲ ۲۲ بهمن امسال مظهر عزت مردم بهمن امسال مظهر عزت مردم
و اتحاد ملی استو اتحاد ملی است

یادداشتویترین  پیشنهاد

ح شد؛ در گفت و گو  با  رییس اتحادیه طلا و سکه مطر

 مراقب درخشش 
فریبنده سکه باشید 

  مریم فکری/  گروه  اقتصاد 
حباب ســکه به طور عجیبی از ابتدای امســال بالا 
 رفتــه، به طوری که ســکه امامــی در بازار بیش از
 ۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، نیم ســکه در حدود

۴ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان و...

گفت وگو

هر که آمد عمارتی نو ساخت!
  وحید حاج سعیدی 

ســاخت سازه ها و ســاختمان های جدید در جامعه 
صنعتی امروز به یکی از نشــانه ها و نمادهای توســعه 
پایدار تبدیل شــده اند. در واقع اگر در شهری ساخت 
و ســاز جدید صورت نگیرد، توسعه و رشد آن منطقه 
در هالــه ای از ابهــام فرو خواهد رفت و موانع جدی و 

تاثیر گذار در ترقی و پیشرفت پدیدار خواهند شد...
| صفحه 2 را بخوانید 

| صفحه 3 را بخوانید 

نگاهی به فیلم »کاپیتان«؛
یادآوری زیستن در شرایط سخت

  نسا نیکو / عضو انجمن منتقدان و نویسندگان سینمایی ایران
فیلم کاپیتان قرار نیست که عواطف و احساسات بیننده 
را در مواجهــه با بیماری کودکان معصوم تحریک کند 
بلکه زندگی کردن و زیستن را حتی در شرایط سخت 
یــادآوری می کند. عیســی رضایی فرزند کرامت یک 
نوجوان ســرطانی و عاشــق فوتبال اســت و آرزو دارد 
که بازوبند کاپیتانی تیم ملی فوتبال را بر بازو ببندد...

پرده نقره ای

| صفحه 4 را بخوانید 

روند آزادی زندانیان در سراسر 
کشور آغاز شد

 

مرکز رســانه قوه قضاییه، اعلام کرد: بعد از اعلام 
خبر عفو گسترده رهبر معظم انقلاب به مناسبت 
چهل و چهارمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
و اعیاد رجبیه؛ با دستور رئیس قوه قضاییه، روسای 
دادگســتری استان های کشور به همراه تیم های 
متشکل از قضات و مقام های قضایی  کار بررسی و 
رصد پرونده محکومان و متهمان را آغاز کرده اند.
رئیس قوه قضاییه در جلسه شورای عالی قضایی 
روز دوشنبه ۱۷ بهمن ماه به روسای دادگستری 
تمام اســتان ها دستور داد: در راستای تسریع در 
اجــرای فرمان عفو رهبــر انقلاب، هیئت هایی را 
جهت تطبیق مصادیــق با معیارهای پیش بینی 
شده تشکیل دهند تا این هیئت ها هر چه سریع تر 
فهرســت زندانیان و محکومان مشمول عفو قرار 
گرفتــه را بــه خود آنهــا و جامعه اعلام کنند و در 
همیــن روزهــای اعیاد دینی و ملــی، حلاوت و 

شیرینی به کام مردم بنشیند.
در همین رابطه، مســئولان قضایی اســتان ها با 
حضــور در زندان هــا کار تطبیق پرونده زندانیان 
بــا معیارهای عفو مــورد موافقت رهبر انقلاب را 

آغاز کرده اند.
بر اساس اخبار رسیده مسئولان قضایی استان های 
تهران، البرز، ســمنان، آذربایجان غربی، قزوین و 
سیستان و بلوچستان کار رصد پرونده محکومان 
و متهمان را آغاز کرده اند، همچنین اخبار واصله 
نشــان می دهد ســایر اســتان نیز کار تشــکیل 
هیات هــای قضایی به منظور عفو زندانیان را آغاز 
نموده و موضوع آزادی زندانیان واجد شــرایط تا 

حد قابل قبولی پیش رفته و تسریع شده است.
طبق اعلام رئیس کل دادگســتری استان تهران 
بلافاصلــه بعد از ابلاغ عفو گســترده مقام معظم 
رهبری، ۳۲ گروه از مسئولان قضایی استان تهران 
بــا حضــور در ۸ زندان، تطبیق پرونده زندانیان با 

معیارهای عفو را آغاز کرده اند.
همچنین روز گذشــته القاصــی مهر رئیس کل 
دادگســتری اســتان تهران به همــراه معاونین 
دادگستری و معاونین دادستان با حضور در زندان 
اوین پرونده زندانیان را برای تطبیق با معیارهای 

عفو بررسی کردند.

خبر كوتاه

معاون پارلمانی رئیسی: 

 »تفکیک« وزارت راه و شهرسازی
ح نشده است در دولت، مطر

 معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: مقرر شد که 
ســازمان بازرگانی زیر نظر رئیس جمهور تشــکیل 
شــود و بخش هایی مانند سازمان حمایت از تولید 
کننده و مصرف کننده و بخش هایی از وزارت جهاد 
کشــاورزی در یک ســازمان مستقل به شرط عدم 

گسترش تشکیلات ادغام شوند.
سید محمد حسینی معاون پارلمانی رئیس جمهور 
در حاشیه هیات دولت در جمع خبرنگاران، درباره 
آخرین وضعیت اجرای توافقنامه ۲۰ ســاله ایران و 
چین گفت: هم اکنون همکاری های خوبی بین دو 
کشــور در حال انجام اســت ؛ صادرات کالا و انرژی 
ایران به چین صورت می گیرد ضمن اینکه توانمندی 
هــای زیادی در چین برای دریافت کالاهای ایرانی 

وجود دارد؛ بازار گسترده ای در این کشور داریم.
وی افــزود: لایحه توافقنامه ایران و چین ۵۰ بخش 
است که همه آن تاییده شده و عملیاتی خواهد شد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور تصریح کرد: مقدمات 
اجرای توافق بلندمدت ایران و چین فراهم شــده و 
وزارتخانه های مختلف توافقات لازم را انجام دادند 
و در ســفر رئیس جمهور بــه چین این موضوعات 

جانبه اجرایی پیدا می کند.
وی دربــاره لایحه دو فوریتی تشــکیل ســازمان 
بازرگانی افزود: قبلا طرح تشــکیل وزارت بازرگانی 
در مجلس مطرح بود که بار مالی آن بر دوش دولت 
اســت اما نمایندگان مجلس درخواست کردند که 
این موضوع در خود دولت مطرح شود؛ طرح مذکور 
از کمیسیون اجتماعی مجلس به صحن علنی نیامد 

تا بررسی شود.
حسینی گفت: اخیرا مقرر شد که سازمان بازرگانی 
زیر نظر رئیس جمهور تشکیل شود و بخش هایی 
مانند ســازمان حمایــت از تولید کننده و مصرف 
کننــده و بخش هایی از وزارت جهاد کشــاورزی 
در یک ســازمان مســتقل به شرط عدم گسترش 
تشکیلات ادغام شوند و نیرو ها و امکانات یکدست 
شود تا بتواند کنترل بیشتری بر بازار صورت گیرد 
زیرا این امر مطالبه جدی مردم در سراســر کشــور 

است.
وی افــزود: دولت درخواســت بررســی دو فوریت 
تشــکیل ســازمان بازرگانی را به مجلس داده است 
و ان شــا الله نمایندگان بعــد از تعطیلات این مهم 
را در دســتور کار خــود قــرار دهند ولــی از نظر ما 
فرقی نمی کند که ســازمان بازرگانی تشکیل شود 

یا وزارت بازرگانی.
معاون پارلمانی رئیس جمهور در پاســخ به ســوال 
خبرنگار برنا درباره احتمال بررسی تفکیک وزارت راه 
و شهرسازی اظهار داشت: فعلا درخواست تفکیک 
وزارت راه و شهرسازی در دولت مطرح نشده است.

خبر ویژه
پاسخ انفعالی گروسی به درز گزارش های محرمانه آژانس درباره ایران:

ابزاری برای کنترل ندارم!
مدیــرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
از درز گزارش های محرمانه این ســازمان 
دربــاره برنامه هســته ای کشــورمان به 
رسانه ها ابراز تاسف، اما ادعا کرد که آژانس 
ابــزاری برای کنترل و جلوگیری از تکرار 

این مساله ندارد.
رافائل گروســی این مطلب را در نشست 
اندیشکده چتم هاوس لندن، در پاسخ به 
سووال خبرنگاری مطرح کرد که پرسید 
آیا وی نســبت به تداوم درز گزارش های 
محرمانه آژانس درباره ایران به رســانه ها 

نگران است یا اهمیتی برای او ندارد؟
وی ادعا کرد: در این باره باید از کســانی 
سووال کنید که گزارش ها را درز می دهند. 
آژانس گزارشــی را منتشر می کند و اگر 
کسی آن را افشا کند تقصیر من چیست؟

در ایــن لحظــه مجــری چتــم هاوس 
صحبت هــای او را قطــع کرد و با اشــاره 
به قوانین معروف این اندیشــکده درباره 
عــدم درز محتوای جلســاتی که ماهیت 
غیرمطبوعاتــی دارند، به طعنه گفت؛ اما 
ما با متخلفین در اینجا برخورد می کنیم.

گروســی با تحویل خنده ای تلخ گفت که 
آژانس هم »تدابیر سختگیرانه ای« برای 
حفاظــت از گزارش هــای محرمانه دارد. 
وی بــا بیان اینکه »همه به این گزارش ها 
دسترســی ندارند« افزود که درز اســناد 
محرمانــه مایه نگرانی اســت اما آژانس 
ابــزاری برای جلوگیــری و پیگیری این 

موضوع ندارد.
مدیــرکل آژانــس » کنتــرل جریــان 
اطلاعات « توســط ســازمانش را امری 
»چالش برانگیز« و »غیرممکن« توصیف 
اما با این حال تصریح کرد: ما نگران هستیم، 
ایــن گزارش ها را برای اعضای )شــورای 
حــکام( تنظیم می کنیم، آنچه بعد از آن 

رخ می دهد می تواند تاسف انگیز باشد.
گروســی درحالی از نقــش مهم آژانس 
در حفاظــت از گزارش هــای محرمانــه 

این ســازمان شانه خالی کرد که مقامات 
کشــورمان بارها درباره این موضوع تذکر 
داده اند. محمد اســلامی رئیس سازمان 
انــرژی اتمی کشــورمان هفته پیش در 
واکنــش به درز آخرین گزارش مدیرکل 
آژانس تصریح کرد که این اســناد درباره 
هیچ کشوری جز ایران بلافاصله رسانه ای 

نمی شود.
مدیرکل آژانس اتمی در گزارشی محرمانه 
برای اعضای شورای حکام که فرازهایی از 
آن در خبرگزاری رویترز منتشر شد، ادعا 
کرده است؛ طی یک بازرسی اعلام نشده 
از تاسیسات فردو، مشخص شده است که 
دو آبشار سانتریفیوژهای »آی آر-۶« که 
اورانیوم را تا ســطح ۶۰ درصد غنی سازی 
می کند به شــکلی متفاوت از گزارش  ها 
به یکدیگر متصل شده اند. در این گزارش 
ادعا شده است: مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی از اقدام ایران در تغییر اساسی 
در نحوه اطلاع رسانی عملکرد تاسیسات 
فردو در رابطه با تولید اورانیوم با غنای بالا 

نگران است.
گروســی همچنین درباره این گزارش در 

اندیشکده چتم هاوس مدعی شد: گزارشی 
که من منتشر کردم شرایط را توضیح داده 
است؛ ما با ایران تماس گرفتیم - البته ما 
دائم با سازمان انرژی اتمی ایران در تماس 
هستیم - آن ها در جریان هستند که این 
مساله نباید رخ می داد؛ ما گفت وگو کردیم 
و قرار شد نظام راستی ازمایی خود را با این 

تغییرات تنظیم کنیم.
وی سپس ادعا کرد: اینجا دو موضوع مطرح 
است؛ اول تغییراتی است که باید گزارش 
می شــد؛ چون نمی توان به عقب برگشت 
و نوشــت گزارش اشتباه است. نکته دوم 
اینکه با این تغییرات نیروگاه ظرفیت های 
جدیــدی پیــدا کــرده و بنابراین ما باید 

بازرسی های بیشتری صورت دهیم.
ایــن درحالیســت که رییس ســازمان 
انرژی اتمی کشورمان، مساله پیش امده 
را صراحتــا به اشــتباه بــازرس آژانس 
نســبت داده است. اسلامی هفته پیش 
در سخنانی با ابراز تأسف از موضع گیری 
آژانس گفت: یکی از بازرسان آژانس سهواً 
گزارش کرده بود که ایران در سایت غنی 
سازی شهید دکتر علی محمدی )فردو( 

تغییراتی در رویه بهره برداری انجام داده 
که پیشتر آن را اعلام نکرده است. برداشت 
او از بازدیدش در فردو نادرســت بود اما 
آن را بلافاصلــه بــه آژانس گزارش کرد؛ 
مــا بلافاصله توضیحــات را ارایه کردیم. 
بازرســان قبلی در محل حضور یافتند و 
پس از توضیحاتی که برای آنها داده شد 
بازرس مذکور به سهو خود پی برد و پس از 
هماهنگی آنها با دبیرخانه آژانس موضوع 

عملًا حل شد.
البتــه باید گفت که گزارش تحریک آمیز 
گروســی درحالی منتشــر می شود که او 
بارهــا تمایل خود را برای ســفر به ایران 
برای پیگری مسائل ادعایی پادمانی اعلام 
کرده اســت. ایران هم اعلام کرده اســت 
»باید برنامه، محتوا و اهداف سفر تعیین« 

و سپس برنامه سفر نهایی شود.
مدیرکل آژانس در ادامه این نشست تلاش 
کرد تا از اظهارنظرهای سیاسی خودداری 
کند و اصرار داشــت که نقش او و آژانس 
در مســائل هسته ای حرفه ای است. وی 
گفت: روند تلاش برای احیای برجام روند 
فشرده ای بود که برای قریب به یک سال 
و نیم به طول انجامید. من باید یادآور شوم 
که آژانس اتمی بخشی از این توافق نیست 
و تنهــا به عنوان ضامن و ناظر آن فعالیت 
می کند. ما به این روند )مذاکرات( نزدیک 
هستیم و به طور مداوم با ما رایزنی می شود.

وی افــزود: روند مذاکرات در حال حاضر 
در وضعیــت پیچیده ای قرار دارد. برخی 
می گویند مرده اســت. برخی می گوینده 
نمرده است. برخی می گویند که مرگ یا 
زندگی توافق را طرفین توافق باید تعیین 
کنند. من در این خصوص نظری ندارم اما 

آماده ایم وظیفه ای را که به ما محول کنند، 
انجام می دهیم.

گروسی با اشاره به آنچه بدترشدن روابط 
میــان طرفین توافق نامیــد گفت: ایران 
تصمیم گرفت که اجرای برخی تعهداتش 
ذیــل توافق را متوقف کــرد. از زمانی که 
آنها دســت به این کار زدند، به تدریج دید 
آژانس اتمی بر سر خیلی مسائل محدود 

شده است.
مدیــرکل آژانس مدعی شــد که احیای 
تصویر کامل در خصوص زیرساخت های 
هســته ای ایران را بســیار دشوار خواند و 
گفــت: باید بگویم کــه ما در آنجا حضور 
داریم و به بازرسی ادامه می دهیم؛ چرا که 
هنوز توافقی پادمانی باقی مانده است اما 
این روند بدون مشــکل نیست. آژانس در 
آنجاست اما دید محدودتری در خصوص 

آنچه در حال وقوع است، دارد.
وی سپس گفت: خواست ما این است که 
همیشه به دنبال راه  حل های دیپلماتیک 
و گشــایش باشیم و تلاش من نیز همین 
اســت. امــا در این لحظــه کانال برجام و 
همچنیــن کانال دوجانبه آژانس با ایران 
در بهترین وضعیت قرار ندارد. امیدوارم که 
بتوانم که این گفت وگوها را احیا و تقویت 
کنم وگرنه بدون آن شــرایط بسیار بدتر 

می شود.
مدیرکل آژانس در پاسخ به سووال مجری 
چتم هاوس درباره تاثیر بی نتیجه ماندن 
مذاکرات درباره ازسرگیری اجرای برجام 
هم مدعی شــد: اگر گفت وگوها شکست 
بخورد، مجموعه مشکلات منحصربه فرد 
خاورمیانه وخیم تر می شــود. گسترش 
اشــاعه تســلیحات هســته ای بــه نفع 
هیچکس نیســت. اگــر این اتفاق بیافتد 

شرایط شکننده موجود بدتر می شوند.
وی ادامــه داد: مــا هنــوز بــه این نقطه 
نرســیده ایم اما نمی توانیم شکست را به 

جان بخریم. 
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سیاست 2
یادداشت

تظاهرات اعضای اتحادیه های 
كارگری فرانسه علیه طرح 
 افزایش سن بازنشستگی/ 

واكنش های انتقادی و شهر نیس/ رویترز
تمسخر آمیز نمایندگان 
جمهوریخواه كنگره 
هنگام سخنرانی سالانه 
جو بایدن رییس جمهوری 
آمریکا در كنگره/ رویترز

گزارش تصویری

کارکنان نیروی هوایی ارتش؛ رهبر انقلاب در دیدار با جمعی از فرماندهان و 

۲۲ بهمن امسال مظهر عزت مردم و اتحاد ملی است
رهبــر معظم انقلاب اســلامی بــا تاکید بر 
اینکه بیســت و دوم بهمن امسال ان شاءالّله 
به توفیــق الهی مظهر حضور مردم، مظهر 
عــزت مردم، مظهر اعتماد مردم به یکدیگر 
و مظهر اتحاد ملی است، گفتند: توصیه ام به 
آحاد مردم عزیز این است که این راهپیمایی 
و روز بــزرگ را مظهــر اتحاد ملی و وحدت 

ملی قرار بدهند.
همزمان با ســالروز حادثه ۱۹ بهمن ســال 
۱۳۵۷ و بیعت تاریخی از جمعی از همافران 
نیروی هوایی با امام خمینی)ره( صدها تن از 
فرماندهان و کارکنان نیروی هوایی و پدافند 
هوایی ارتش با فرمانده کل قوا دیدار کردند.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار، با تجلیل 
از ارتــش مؤمن، انقلابــی، عزیز، مردمی و 
پیش برنــده کارهای بزرگ و شــگفت آور، 
حادثه ۱۹ بهمن سال ۱۳۵۷ را عاملی مهم 
و موج آفرین در پیروزی انقلاب اسلامی در 
۲۲ بهمن آن ســال و همچنان پیشــقراول 
و روحیه بخش در ۲۲ بهمن های ســالهای 
پــس از انقلاب دانســتند و با تبیین هدف 
اصلی دشمن برای به زانو درآوردن جمهوری 
اســلامی و از بین بردن آن از طریق ایجاد 
اختــلاف و بــی اعتمــادی ، تأکید کردند: 
مهمترین وظیفه در مقابل این نقشــه پلید، 
حفظ راهبرد وحدت است و به توفیق الهی 
۲۲ بهمن امسال مظهر اتحاد و اعتماد ملی 
خواهد شد و مردم این پیام را به طور صریح 
به همه بدخواهان خواهند رساند که تلاش 
آنهــا برای ایجاد بی اعتمادی و از بین بردن 

اتحاد ملی، خنثی شده است.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای حادثه ۱۹ 
بهمــن را همچنان پیش درآمدی اثرگذار و 
روحیه بخش بــه مردم برای روز ۲۲ بهمن 
و نشــان دادن عظمت و عــزت ملت ایران 
خواندند و گفتند: ۲۲ بهمن، اوج قله حرکت 
پر افتخار ملت ایران و یادآور پر شکوه ترین 
روز تاریخ ملت ایران است چرا که مردم در 
ایــن روز عزت، عظمــت و قدرت خود را به 

دست آوردند.
ایشان با تأکید بر اینکه ۲۲ بهمن همچنانکه 
تا کنون زنده نگه داشته شده، باید در آینده 
نیز زنده نگه داشــته شود، افزودند: انقلابِ 
زنده، انقلابی است که پیرایه ها و آرایش های 
خود را زنده نگه دارد و در هر دوره، با شناخت 
نیازهــا و خطــرات، آن نیازهــا را برطرف و 

خطرات را خنثی کند.
حضــرت آیت الله خامنه ای علت شکســت 
یا بازگشــت دیکتاتوری های ســخت و تلخ 
در انقلاب هــای بزرگ جهان مانند انقلاب 
فرانسه و شوروی را غفلت از نیازها و خطرات 
اصلی و مشغول شدن به مسائل و دعواهای 
شــخصی دانستند و خاطرنشــان کردند: 
انقلاب اســلامی خود را از این آفات مصون 
نگه داشت. البته ما هم مشکلاتی داشتیم و 
همت ها و تشخیص ها در دولت های مختلف 
یکســان نبود اما حرکــت کلی، حرکت به 
سمت قله، و پیشرفت مادی و معنوی بود.

ایشــان با اشــاره به ابتکار، پیشرفت، دست 
پـُـر و منطق قوی ملت ایران در عرصه های 

گوناگون، به حضور برجســته جوانان دهه 
هشتادی در مراسم اعتکاف امسال به عنوان 
نمونه ای از رشــد ملی پرداختند و گفتند: 
دیدید که چقدر راجع به دهه هشــتادی ها 
لطیفه های مسخره آمیز تولید کردند اما در 
آمارها و گزارش های اعتکاف امســال بیان 
شد که جمع زیادی از آنها، دهه هشتادی ها 

بودند.
رهبــر انقلاب لازمه حیات و پویایی انقلاب 
را توجه به رفع نیازها دانستند و با تمرکز و 
تأکید بر یک نیاز اساسی و مهم یعنی »اتحاد 
ملی« گفتند: اتحاد ملی نقش بسیار مهمی 
در پیروزی و پیشــرفت انقلاب داشت و سدّ 
و دیواره ای محکم و سر به فلک کشیده در 
برابر دشمن است که باید امروز هر چه ممکن 

است این وحدت افزایش پیدا کند.
ایشــان، نقشــه و هدف واضح دشمن علیه 
نظام اســلامی را به زانــو درآوردن انقلاب 
خواندنــد و گفتنــد: البته آنها خلاف این را 
می گویند همچنانکه حدود ۱۵ ســال قبل 
رئیس جمهور وقت آمریکا صریحاً در نامه ای 
به من نوشــت که ما قصد تغییر نظام شــما 
را نداریــم ولی ما همان زمان گزارش هایی 
داشــتیم که در مراکز خود در حال طراحی 
برای از بین بردن جمهوری اسلامی بودند.
حضــرت آیت الله خامنــه ای در بیان علت 
تلاش هــای بدخواهان بــرای از بین بردن 
جمهــوری اســلامی گفتنــد: جمهوری 
اســلامی، این منطقه مهــم، راهبردی و پرُ 
منفعت را از دست آنها خارج کرده و علاوه 
بر آن، ندای استقلال و باج ندادن را نه فقط 
به عنوان یک مسئله سیاسی بلکه به عنوان 

یک باور و ایمان دینی بلند کرده است.
رهبر انقلاب اســلامی افزودند: ممکن است 
برخی کشورهای دیگر نیز خواهان سیاست 
اســتقلال از آمریکا باشند اما این سیاست 
با داد و ســتد، گفتگو، نشســتن پشت میز 
مذاکره و احیاناً پرداخت زیر میزی به افراد 
مؤثر عوض می شــود همچنانکه نمونه های 
آن را در دنیــا می بینید اما اســتقلال و باج 
نــدادن جمهوری اســلامی، برخاســته از 
ایمــان و تأکید قرآن بــه اعتماد نکردن به 

مستکبران، و غیرقابل خرید و فروش است و 
کسی که حاضر به عبور از این عقیده ایمانی 
باشــد صلاحیت اشتغال در نظام جمهوری 

اسلامی را از دست می دهد.
ایشان پس از برشمردن هدف دشمن یعنی 
به زانو درآوردن جمهوری اســلامی و بیان 
علت دشمنی ها، به تبیین راهبرد تحقق این 
هدف پرداختند و گفتند: راهبرد آنها »ایجاد 
اختلاف« است زیرا در این صورت ، امید به 

آینده از بین خواهد رفت.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای افزودنــد: 
ایجاد بدبینی میان دســته جات سیاســی ، 
بی اعتمادی مردم نسبت به یکدیگر و نسبت 
به حکومت، و ایجاد بدبینی بین ســازمانها، 
جــزو راهبردهای تحقق اهداف بدخواهان 

ایران است.
ایشان خاطرنشان کردند: اختلاف هایی قهراً 
وجود دارد اما نباید آنها را به گســل تبدیل 
کرد؛ همچنانکه یک وقت مسئله زن را مطرح 
می کنند یک وقت مســئله شیعه و سنی، و 

زمان دیگر مسئله اختلاف نسلی را.
رهبــر انقــلاب مهمتریــن تاکتیک برای 
گســترش اختــلاف را دروغ پــردازی و 
شایعه سازی دانستند و تأکید کردند: وقتی 
دشــمن، وحدت ملی را آماج حملات خود 
قــرار داده باید با حفظ این اتحاد و وحدت، 
نگذاریم در خواسته پلید خود پیروز شود.

حضرت آیت الله خامنه ای، ۲۲ بهمن امسال 
را مظهــر اتحاد ملــی خواندند و گفتند: به 
توفیق الهی ۲۲ بهمن امسال مظهر حضور، 
عزت، اعتماد مردم به یکدیگر و اتحاد ملی 
اســت. ایشــان تأکید کردند: توصیه من به 
آحاد مردم عزیزمان این است که سعی کنند 
این راهپیمایی و روز بزرگ و حرکت با شکوه 
را مظهــر اتحــاد و اعتماد ملی قرار دهند و 
این پیام را به صراحت به دشمن برسانند که 
تلاش او برای از بین بردن اتحاد ملی خنثی 
شده است و نمی توانند مردم را از یکدیگر و 
از نظــام جدا و نظام را به مردم بدبین کنند 
یــا گروههای مختلف مــردم را به جنگ با 

یکدیگر بکشانند.
رهبــر انقلاب اســلامی با تأکیــد بر اینکه 

اختــلاف نظــر و اختلاف سیاســی به طور 
طبیعی اشــکالی ندارد، افزودنــد: اما این 
اختلافهــا نبایــد به زد و خورد و تهمت زنی 
و افترا به یکدیگر منتهی شــود و در مقابل 
راهبرد دشــمن، همه باید راهبرد وحدت را 

اتخاذ کنیم.
حضــرت آیت الله خامنــه ای همچنین در 
بخــش دیگری از سخنانشــان، حادثه ۱۹ 
بهمن ۵۷ را مقدمه ای مؤثر و موج آفرین در 
پیروزی انقلاب دانســتند و گفتند: انتشار 
تصویــر بیعت همافران با امام بزرگوار درآن 
روز، تغییری اساســی در اوضاع ایجاد کرد 
چرا که تنها ابزار رژیم حقیر و ظالم پهلوی 
برای ســرکوب مردم، ارتش بود اما مردم و 
انقلابیون با دیدن هم جهتیِ ارتش با انقلاب 
روحیــه گرفتند و در مقابل ســران رژیم و 
پشــتیبانان آمریکایی آن، شکست روحی 

مهمی خوردند.
ایشان مهمترین پیام ۱۹ بهمن ۵۷ را نشان 
دادن ترکیــب ارتش آینده انقلاب خواندند 
و گفتند: حضور همافران در مدرســه علوی 
که هر روز هزاران نفر از مردم برای بیعت با 
امام به آنجا می آمدند، نشــان داد که ارتش 
آینده، ارتشی مردمی، انقلابی، مؤمن، مقیّد 

به نظم و خطرپذیر است.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای افزودنــد: 
خطرپذیــری جوانــان ارتشــی در مقابل 
متجــاوزان آن روز یعنــی رژیــم آمریکا و 
عوامل پهلوی، آن هم در شرایطی که هنوز 
سرنوشــت انقلاب معلوم نبود، در سالهای 
متمــادی پس از انقلاب نیــز ادامه یافت و 
ارتش در مقابل همه متجاوزان ســینه سپر 

کرد.
ایشان، تصویر امام در روز ۱۹ بهمن را تصویر 
و مظهر قــدرت، عزت، ایمان تزلزل ناپذیر، 
مستحکم همچون قله دماوند و در عین حال 
همراه با نگاه مهربانانه و پدرانه به جوانهای 
متعلق به ارتشِ دوران پادشــاهی دانستند 
و خاطرنشــان کردند: ارتش در کنار مردم 
ایســتاد و انقلابی ماند که این انقلابی بودن 
مسئله مهمی اســت زیرا بعضی ها انقلابی 
می شــوند ولی انقلابی نمی مانند اما ارتش 

جمهوری اسلامی امروز به مراتب انقلابی تر، 
مؤمن تر و خالص تر از روزهای اول است و هر 
جا لازم بوده با جوانمردی و از خودگذشتگی 
در کنــار مردم نقش آفرینی، و برای دفاع از 

کشور ایستادگی کرده است.
حضرت آیت الله خامنه ای مقایســه ارتش 
امروز با ارتش دوران پهلوی را نشان دهنده 
قدرت و توانایی انقلاب برای تحقق کارهای 
بزرگ خواندند و با برشــمردن نمونه هایی 
همچون متلاشــی شدن چند ساعته ارتش 
پر طمطراق و پر ادعای رضاخانی در مقابل 
تهاجم شــهریور ۱۳۲۰، یا همدستی ارتش 
محمدرضــا با جاســوس های آمریکایی و 
انگلیســی در ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ علیه دولت 
ملــی و مردم گفتنــد: ارتش در آن دوره به 
حدی بی هویت، توســری خــور و زیر یوغ 
بیگانگان بود که یک تیمســار ارتش جرأت 
حرف زدن در مقابل یک افسر جزء آمریکایی 

را نداشت.
ایشــان ارتش امــروز را نماد اســتقلال و 
اســتحکام و مــورد اعتمــاد و عزیز در بین 
مردم و مســئولان خواندند و افزودند: امروز 
ارتــش بــا مردم و در کنار مردم و جزو مردم 
اســت و اگر در گذشــته حتی حق دســت 
زدن بــه قطعه هواپیمای خریداری شــده 
از آمریکایی هــا را نداشــت امــروز با وجود 
تحریــم، خودش ســازنده و مبتکر هواپیما 
و رقم زننده کارهای شــگفت آورو بزرگ و 
عزت آفرین برای مردم اســت که نمونه آن 

دیروز نمایش داده شد.
رهبر انقلاب، نتیجه معنوی این تلاشــها را 
دســتیابی به بالاترین ارزش یعنی محبوب 
شــدن نزد پروردگار دانســتند و خطاب به 
ارتشیان گفتند: عزیزان افتخار کنید که جزو 
ارتش جمهوری اسلامی هستید. هم ملت و 
هم مســئولان قدر ارتش را می دانند و شما 
نیــز با تقویت نقاط قــوت و برطرف کردن 

نقاط ضعف سازمان، قدردان خود باشید.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای در پایــان 
سخنانشــان بــا ابــراز همــدردی با مردم 
مصیبت زده از زلزله اخیر در سوریه و ترکیه 
و طلــب رحمت برای جان باختگان، گفتند: 
مسئولان کشور ما نیز بحمدالله کمک هایی 

کرده و باز هم خواهند کرد.
در ابتدای این دیدار، امیر ســرتیپ خلبان 
واحــدی فرمانــده نیروی هوایــی ارتش، 
گزارشــی از تولیدات امیدآفرین و اقدمات 
اثربخــش این نیــرو در بخش های مختلف 
علمــی و دانش بنیان، ســاخت تجهیزات، 
آمادگی های رزمی، آموزش، ســازندگی و 

امداد بیان کرد.
 نوزدهــم بهمــن ۱۳۵۷ در تقویم انقلاب 
اســلامی ایران روز نیروی هوایی نامگذاری 
شده است؛ در این روز همافران نیروی هوایی 
ارتش با لباس نظامی و با حضور در مدرسه 
علوی که محل اقامت امام خمینی)ره( در آن 
روزها بود، به ایشان احترام نظامی ادا کرده 
و با وی بیعت کردند و به این ترتیب ارتش 
شاه که با هدف وفاداری به نظام شاهنشاهی 

شکل گرفته بود، فروپاشید.

خبر ویژه

رئیس جمهور بار دیگر تاکید کرد:        فروش خودرو در شرکت های خودروساز باید کاملا تابع دستورالعمل ۸ بندی صادر 
شده از سوی دولت انجام شود و چنانچه دستگاهی درخواستی خارج از این ضابطه مطرح کرده باشد، هم آن دستگاه 

و هم شرکتی که آن را اجابت کند، هر دو تخلف کرده و باید به این تخلف رسیدگی شود.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه هیات دولت رئیس جمهور به دریافت گزارش هایی درباره اقدام برخی دستگاه ها 
برای دریافت خارج از ضابطه خودرو اشــاره و تصریح کرد: فروش خودرو در شــرکت های خودروســاز باید کاملا تابع 
دستورالعمل ۸ بندی صادر شده از سوی دولت انجام شود و چنانچه دستگاهی چنین درخواستی مطرح کرده باشد هم 

آن دستگاه و هم شرکتی که چنین درخواستی را اجابت کند، هر دو تخلف کرده و باید به این تخلف رسیدگی شود.
آیت الله رئیسی همچنین با بیان اینکه هرگونه خرید و فروش ارز از سوی هر شرکت و دستگاهی خارج از مسیر و قیمت 

تعیین شده از سوی بانک مرکزی تخلف محسوب می شود، از رئیس کل بانک مرکزی خواست اجرای قانون مبارزه با 
قاچاق ارز را با جدیت پیگیری کند و با متخلفان برخورد شود. پیگیری دستگاه های مسئول برای تامین حق آبه کشور 
از کشورهای همسایه، بویژه در مورد تعلل طرف افغانستانی در تامین حق آبه هیرمند از دیگر تاکیدات رئیس جمهور 
در جلسه هیئت دولت بود. وی در ادامه با اشاره مشکلات تردد کامیون ها از مرز جمهوری آذربایجان دستور داد ریشه 

این مشکل چه در داخل یا در طرف جمهوری آذربایجان، به سرعت شناسایی و رفع شود.
آیت الله رئیسی در این جلسه با تبریک فرارسیدن ایام پیروزی انقلاب اسلامی، پرتاب ۶ ماهواره به فضا در سالجاری با 
وجود کمبود منابع را اقدامی ارزشمند و ستودنی توصیف کرد و آن را از مصادیق عینی حرکت کشور در مسیر پیشرفت 

علمی و فناورانه دانست.

رئیس جمهور در جلسه هیات دولت:

فروش خودرو باید طبق دستورالعمل دولت انجام شود

وزیر کشور: 

 کمک های امدادی ایران 
به ترکیه و سوریه ارسال شد

 وزیر کشور گفت: کمک های انساندوستانه و امدادی 
ایران به کشورهای ترکیه و سوریه ارسال شده و برای 

کمک به این کشورها اعلام آمادگی کردیم.
احمد وحیدی روز چهارشنبه در حاشیه جلسه هیات 
دولــت و در جمع خبرنگاران گفت: امپراتوری امروز 
آمریکا بر اساس دو سه امر یکی مباحث و ارکان قدرت 
دلار است وقتی دلار بین کشورهای مختلف به عنوان 
ارز رایج درآمده و درصد زیادی از ذخیره های بانک ها 
با دلار است ما خود به خود کمک کرده ایم که دلار در 

قدرت سلطه گر آمریکا پابرجا بماند.
وی افزود: زمانی که دلار شــروع به ســقوط کند 
همان موقعی خواهد بود که کشــورها بیایند و 
دلار را از تمایــلات خودشــان خــارج کنند و با 
ارزهــای دیگــر تعامل کنند خود به خودی دلار 
تضعیف می شود و قدرت امپراتوری کاهش پیدا 
می کند. این مســئله بسیار روشنی است و همه 

این موضوع را می دانند.
وی خاطرنشــان کرد: به ویژه باشــگاه تحریمی ها و 
آنهایی که در تحریم هســتند ارزهای دیگر را مبنا 
قــرار دهند خود به خود ایــن اتفاق صورت خواهد 
گرفت اما نیاز اســت کشورهایی که از سیاست های 
استکباری آمریکا ضربه دیده اند دور هم جمع شوند 

و این تصمیم را بگیرند.
وزیر کشــور در ادامه با یادآوری اینکه دستورالعمل 
برگزاری تجمعات قانونی آماده است، گفت: در مجلس 
هم طرحی در این زمینه وجود دارد و الان بحث است 
که دستور العمل به قانون تبدیل شود یا نه. در دولت 
هم لایحه ای آماده شده است که اگر تصمیم گیری 

شد، به مجلس ارسال می شود.

رییس سازمان انرژی اتمی:

 آژانس رفتار حرفه ای داشته باشد
رییس ســازمان انرژی اتمی ایران گفت: از مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی این انتظار را داریم که 
رفتار حرفه ای خود را همچنان حفظ کند و بخشی 

از جریان فشار علیه کشور ما نباشد.
 محمد اســلامی در حاشــیه جلسه هیات دولت در 
جمع خبرنگاران از انتظار همیشــگی ایران و آژانس 
بین المللی انرژی اتمی ســخن گفت که بخشــی از 
جریان سیاسی و فشار علیه جمهوری اسلامی نباشد.
وی افزود: از مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
ویژه این انتظار را داریم که رفتار حرفه ای را همچنان 
حفظ کند و بخشــی از جریان فشــار علیه کشور ما 

نباشند و امیدواریم که این اتفاق رخ دهد.

ح کرد؛ قالیباف در کمیسیون تلفیق مطر

کید بر لزوم برقراری عدالت   تا
در پرداخت یارانه

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ با 
اشاره به حضور رئیس مجلس در جلسه صبح امروز 
این کمیسیون گفت که رئیس مجلس بر لزوم برقراری 
عدالــت در پرداخــت یارانه ها و افزایش   پیدا نکردن 

منابع در بودجه سال آینده تاکید کرد.
رحیم زارع اظهار کرد: رئیس مجلس در این جلسه 
تاکید کرد که سقف و منابع بودجه در جریان بررسی 
لایحه در کمیسیون تغییر پیدا نکند و دنبال منابع 
پایدار باشــیم. یکی دیگر از تاکیدات ایشــان لزوم 

برقراری عدالت در پرداخت یارانه بود.
وی افــزود: همچنین آقــای قالیباف بر این موضوع 
اشاره داشت که باید بودجه در چهارچوب معقول و 

مبتنی بر عملکرد باشد.
وی افزود: آقای قالیباف تاکید داشت که در حوزه ارز و 
فروش نفت واقعیات دیده شده و بحث ارز، فروش نفت 
و روابط مالی نفت هم مشخص شود، بطورکلی تاکید 

ایشان بر لزوم بودجه ریزی بر مبنای عملکرد بود.

ایران به اجلاس امنیتی مونیخ 
دعوت نشد

دولت آلمان تدارکات برگزاری پنجاه و نهمین دوره 
کنفرانس امنیتی سالانه جهان در مونیخ را در حالی 
ادامه می دهد که روسیه و ایران به این نشست دعوت 

نشدند.
به گزارش خبرگزاری آلمانی د.پ.آ، ســران بیش از 
۴۰ کشــور و هیئت های نمایندگی ارشد ۹۰دولت 
دیگر به کنفرانس مونیخ دعوت شده اند، اما روسیه و 
ایران در میان این کشورها نیستند. به گزارش برخی 
رسانه ها،  روسیه به دلیل تجاوز به اوکراین که جنگ 
در خاک اروپا محسوب می شود و ایران به دلیل اتهام 
همکاری با روســیه در جنــگ اوکراین و برخورد با 
معترضان ایرانی در چندماه اخیر، در کنفرانس امسال 

مونیخ حضور ندارند.
کریستو هویزگن، مدیریت کنفرانس اعلام کرده است 
که به جای میزبانی از نمایندگان دولت های روسیه 
و جمهوری اسلامی ایران، چهره هایی از اپوزیسیون 

هر دو حکومت، به نشست مونیخ دعوت شده اند.
میخائیــل  از  روســیه  اپوزیســیون  از ســوی 
خودورکوفســکی، گاری کاســپاروف، دمیتــری 
موراتوف و نیز همسر الکسی ناوالنی، زندانی سیاسی 

سرشناس، به کنفرانس دعوت شده اند.
 سال گذشته حسین امیرعبداللهیان، وزیرخارجه 
در نشســت مونیخ حضور داشــت. در دولت حسن 
روحانــی، محمد جــواد ظریف، وزیر خارجه وقت، 
عمدتا حضوری پررنگ در کنفرانس مونیخ داشت 

و مورد توجه بود.

هر که آمد عمارتی نو ساخت!
  وحید حاج سعیدی 

ساخت سازه ها و ساختمان های جدید در جامعه صنعتی 
امروز به یکی از نشانه ها و نمادهای توسعه پایدار تبدیل 
شــده اند. در واقع اگر در شــهری ســاخت و ساز جدید 
صورت نگیرد، توســعه و رشــد آن منطقه در هاله ای از 
ابهام فرو خواهد رفت و موانع جدی و تاثیر گذار در ترقی 

و پیشرفت پدیدار خواهند شد.
اما با وجود ضرورت انکار ناپذیر ساخت و ساز در جوامع 
شــهری و توســعه روز افزون آن در شــهر ها،  روستا ها و 
حتی مناطق ییلاقی بسیاری از نیاز های ساکنین جوامع 
شهری و روستایی در این ساخت و ساز ها نادیده گرفته 
می شوند. نیاز هایی نظیر توجه به زیبایی بصری، استحکام 
و طول عمر ساختمان، جلوگیری از ساخت و ساز های 
سینوسی، ایراد خدشه به نمای تاریخی یا طبیعی شهر، 
عدم همخوانی ارتفاع ساختمان های همجوار، بی توجهی 
به جمعیت شهری و نیاز های سکونتی افراد، عدم جانمایی 
اماکن عمومی نظیر مسجد، کتابخانه، نانوایی، درمانگاه، 
پلیس و ... بخشی از نیاز های عمومی مردم هستند که 
بی توجهی به این نیاز ها باعث شده تا ساخت و ساز در 

کشور به سمت یک بی نظمی نوین سوق پیدا کند.
هر چند ســاخت ســازه های بلند و چند مرتبه یکی از 
راهکار های اســتفاده بهینه از زمین در سطح شهرهای 
شلوغ محسوب می شوند و اگر بتوانیم از اهرم ارتفاع به 
جای عرض در ســاختمان ها استفاده کنیم هزینه ها را 
کاهش داده و شهر را گسترش نمی دهیم ولی این موضوع 
در شــهر های کوچکی که مشکل جمعیت وجود ندارد 
هم رشــد بی رویه ای پیدا کرد تا جایی که امروزه افراد 
بسیاری در کنار شغل اصلی خود به ساخت و ساز و بساز 
بفروشی روی آورده اند و دردمندانه در روستاها و مناطق 
ییلاقی که علی الاصول زمین ارزان تر و فراوان تر است، 
انبوه سازی دیده می شود! البته این همه گرفتاری نیست 
چرا که ورود افراد نا آگاه به حوزه ســاخت و ســاز تبعات 
جبران ناپذیری به همراه خواهد داشت که کاهش طول 
عمر ساختمان ها، افزایش تولید نخاله های ساختمانی، 
افزایش وزن و ســنگینی غیر متعارف ســاختمان ها، 
استفاده از مصالح و وسایل نامرغوب، ساخت و ساز های 
نا ایمن و غیر استاندارد و ... بخشی از گرفتاری های این 

حوزه محسوب می شوند.
در کنار موارد یاد شده برخی موانع نیز باعث شده تا علی 
رغم رشد چند ده برابری ساخت و ساز در سال های اخیر 
و وجود تعداد زیادی آپارتمان و ساختمان خالی در کشور، 
قیمت ساختمان به شدت افزایش پیدا کند تا جایی که 
افزایش وام مســکن نیز به هیچ عنوان کفاف خرید یک 
ســاختمان معمولی و فاقد امکانات نوین را نمی دهد و 
کماکان افراد بسیاری در منازل استیجاری سکونت دارند.
هــر چنــد دلایل بســیاری در افزایــش قیمت ملک و 
ساختمان متصور هستند ولی ساخت و ساز های سنتی 
و عدم گرایش به ســاخت و ســاز صنعتی، رشد قیمت 
زمین به ویژه در مناطق شهری، هزینه های سرسام آور 
و کمرشــکن شــهرداری و عوارض مختلف، هزینه های 
مربوط به طراحی و نقشه کشی ساختمان، افزایش حق 
بیمه، افزایش چشمگیر هزینه انشعاب آب و برق و گاز و 
... در کنار رشد جهشی قیمت مصالح ساختمانی باعث 
شــده تا قیمت تمام شــده مسکن به شدت افزایش پیدا 

کند و قدرت خرید مردم کاهش پیدا کند.
امید است دولت با وضع قوانین جدید یا باز تعریف قوانین 
موجود نظیر اخذ مالیات سنگین از خانه های خالی، اخذ 
مالیات از انبوه سازان، جلوگیری از صدور مجوز ساختمان 
های چند مرتبه در شهر های کوچک، دخالت شهرداری 
ها در نمای خارجی سازه ها، عدم اعطای مجوز ساخت به 
زمین های دارای قواره کم  و تلاش برای تبدیل مسکن 
از ســرمایه به کالا، علاوه بر کنترل بازار مســکن ، مانع از 
ساخت و ساز های نا متقارن و بی کیفیت در شهر ها شود. 
گار منبع : روز

حاشیه های نطق جنجالی بایدن 
در کنگره آمریکا

دومین سخنرانی سالانه جو بایدن موسوم به »وضعیت 
کشور« که شامگاه سه شنبه به وقت آمریکا برگزار شد، 
حاشیه هایی داشت. از ریتم صحبت آهسته و گاف گرفته 

تا هو شدن به دست نمایندگان حاضر در کنگره.
»جــو بایدن« رئیس جمهوری آمریکا ســخنرانی خود 
در کنگره را با گاف آغاز کرد و ســناتور »چاک شــومر« 
دموکــرات را »رهبر اقلیــت« نامید، در صورتی که این 

حزب در اکثریت آن مجلس کنگره قرار دارد.
بایدن گفت »تبریک به چاک شومر. خب... یک دوره دیگر 
به عنوان رهبر اقلیت سنا.« اما او صحبتش را لحظه ای 
متوقف کرده و با اصلاح جمله اش گفت: »می دانید، من 
فکر می کنم شما... فقط این بار شما اکثریتی دارید که 
کمی بزرگتر اســت، آقای رهبر. شما یک رهبر اکثریت 
هستید.« چاک شومر هم در واکنش به این صحبت ها، 
یک انگشت خود را بالا آورد، به نشانه اینکه دموکرات ها 
توانسته اند با گسترش اکثریت  خودشان با یک کرسی، 
تعداد نمایندگانشــان را پــس از انتخابات میان دوره به 
۵۱ تن برســانند. این خطا هم از چشــم دونالد ترامپ، 
رئیس جمهوری سابق آمریکا دور نماند. او گفت: »لغزش 
بزرگ در مورد شــومر. بایــدن او را رهبر اقلیت خطاب 
کــرد. نمی تــوان چنین کاری کــرد! هر بار که او از متن 
ســخنرانی اش دور می شود، اشتباه می کند. امیدوارم او 
بهتر شــود! بایدن به ســختی حرف ها را بیان می کند، 
هرچند که اخبار جعلی یکی از »ســخنرانی های بزرگ 

تمام دوران« را به او نسبت دهند. 

بین الملل

اخبار كوتاه
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3اقتصاد كوتاه از اقتصاد

گفت و گو

در گفت و گو  با  رییس اتحادیه طلا و سکه 
ح شد؛ مطر

 مراقب درخشش 
فریبنده سکه باشید 

  مریم فکری/  گروه  اقتصاد 
حباب سکه به طور عجیبی از ابتدای امسال بالا 
رفته، به طوری که سکه امامی در بازار بیش از ۴ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، نیم سکه در حدود ۴ 
میلیون و ۳۰۰ هزار تومان، ربع سکه ۴ میلیون 
و ۲۰۰ هزار تومان و ســکه گرمی نزدیک به ۳ 
میلیــون تومان حبــاب دارد. این اعداد به باور 
رییس اتحادیه طلا و سکه »هیچ توجیه منطقی 
ندارد و بر همین اساس، مردم در هنگام ورود به 
بازار سکه باید به این حباب قیمتی توجه داشته 
باشــد.« نادر بذرافشــان می گوید: »باید پاسخ 
داده شــود که از ابتدای امسال تاکنون چگونه 
حباب ســکه از ۳۰۰ هزار تومان به ۴ میلیون 
تومان افزایش یافته است.« وی عنوان می کند: 
»حباب ســکه به عرضه ها ربط دارد و به همین 
دلیل ســوال این جاست که چرا عرضه ها بیشتر 
نمی شود!؟«آنچه در ادامه می خوانید، مشروح 
گفت وگو با نادر بذرافشان، رییس اتحادیه طلا 

و سکه است.
 شرایط بازار سکه را چطور ارزیابی می کنید؟

ببینید، با توجه به تغییر مدیریت بانک مرکزی، 
تغییر رویکرد در حوزه طلا و ســکه را شــاهد 
بودیــم، به طوری که عرضه ســکه در بورس و 
در عین حال، تشــکیل بازار متشکل طلا، نقش 
خیلــی خوبی روی بازار داشــت.به اعتقاد من، 
اعــلام خبرهای مثبت خیلــی روی بازارهای 
داخلــی اثــر دارد؛ آن هم در شــرایطی که به 
طور میانگین ۸۵ دلار از پایان هفته گذشــته 
تا اواسط هفته جاری اونس جهانی طلا کاهش 
یافته، اما در بازارهای داخلی کاهشی که نسبت 
به اونس انتظار داشتیم، اتفاق نیفتاده است. این 
به نوســانات بــازار ارز برمی گردد. با این حال، 
سیاســت ها و رویکرد بانک مرکزی در رابطه با 
سامانه متشکل ارزی و طلا بوده و عرضه دوباره 
ســکه در بورس، خبرهای خوبی بود که باعث 
شــد یک مقداری بازار متحول شود و التهاب و 

جو روانی بازار به حداقل برسد.
 حبــاب ســکه در حــال حاضــر بــه بیــش از ۴ 
میلیون تومان رســیده اســت و این تقریبا یک 
رکورد اســت. دلیل افزایش حباب ســکه تا این 

حد چیست؟
زمانی که ربع ســکه در بازار عرضه شــد، حباب 
سکه در حدود ۸۰۰ تا یک میلیون تومان کاهش 
پیدا کرد، اما متاســفانه یک مشــکلی که وجود 
داشــت، این بود که عرضه در زمان خود انجام 
نشد. مشکل دیگر این بود که بین عرضه سکه 
در بورس وقفه افتاد و در عین حال، قیمت های 
اعلامی با بازار در روزهای اول فاصله کمی داشت 
که می طلبید که در بازار برای این که کنترل و 
نظارت صورت گیرد تا در کاهش قیمت و حباب 
ســکه اثر بگذارد، مدیریت قیمت صورت گیرد. 

ما بارها این موضوع را گفتیم.
خ دلاری محاســبه   این ســکه براســاس چه نر

می شود؟
اصلا ربطی به نرخ دلار ندارد، حباب اســت. 
ببینیــد ارزش طلای آن در حدود ۵ میلیون 
تومــان اســت و در حــدود ۴ میلیون تومان 
حبــاب دارد. این حباب ربطی به دلار ندارد. 
به عرضه ها ربط دارد و ســوال این جاست که 
چرا عرضه ها بیشــتر نمی شــود!؟ به نظر من 
وقتی بازار اشــباع شــود و به بازار سکه ورود 
شــود و انواع ســکه به مقدار نیاز در بازار از 
طریق بانک مرکزی عرضه شــود، این حباب 

و قیمت ها دیگر وجود ندارد.

در پایان معاملات دیروز رقم خورد 

بی رمقی ادامه دار بازار سهام
شاخص کل بورس اوراق بهادار دیروز با رشد 
اندک ۱۹۳۰ واحدی همراه شد. بورس تهران 
دیروز  هم نتوانســت از بلاتکلیفی عبور کند 
و بــه نظر بازار ســهام هنــوز نمی تواند جهت 
گیــری کند. شــاخص هم وزن نیز با رشــد  
۰.۲۵ درصدی همراه شــد تا اندک جو مثبت 
بازار در تمامی صنایع ملموس باشــد. ارزش 
معامــلات خرد تنها ۴۵۰۰ میلیارد تومان بود 
که از این مقدار ۲۶۰۰ میلیارد متعلق به بازار 
بــورس ۱۴۰۰ میلیــارد متعلق به فرابورس و 
۵۳۵ میلیارد متعلق به صندوق های ســهامی 
بوده اســت.در بین صنایع نیز بیشترین ارزش 
معاملات متعلق به گروه فلزات اساســی بوده 
است. روند خروج پول اشخاص حقیقی از بازار 
ســهام تا انتها ادامه دار بود و در مجموع روز 
اشخاص حقیقی اقدام به خروج ۳۶۰ میلیارد 
پول از بازار ســهام کردند  که بیشترین مقدار 
خــروج پــول از گروه نفتی بوده بوده و به نظر 
حقیقی ها نسبت به روند آتی بازار سهام خوش 
بین نیســتند. همچنین سرانه خرید اشخاص 
حقیقی ۲۰ ۶. و ســرانه فــروش آن ها ۲۰.۲ 

میلیون تومان بوده است.

گزارش می دهد   کاربران اینترنت  گلایه  این روزهای   کلافگی و  « از   گار »روز

آب رفتن هر روزه حجم اینترنت
  امیرحسین فوقانی /  گروه اقتصادی 

وضعیت اینترنت در کشور این روزها نابسامان 
است و از کاهش سرعت آن گرفته تا کاهش 
پهنای باند و فیلترینگ دســت به دست هم 
داده اند تا کاربران ایرانی را کلافه کنند. با این 
وجود عیســی زارع پــور، وزیر ارتباطات، در 
خصوص کندی اینترنت تأکید کرد:» ما کندی 
اینترنت نداریم و بارها گفته ام که مشکل از 
فیلترشکن است.«اما مردم نظر دیگری دارند 
و خلاف آن فکر می کنند. آن ها بر این باورند 
که محدودیت اینترنت به قدری رسیده است 
که حتی فیلترکشن ها هم کار نمی کنند.یکی 
دیگر از مســائلی که این روزها ذهن کاربران 
اینترنت در ایران را درگیر خودش کرده است، 
اتمام سریع بسته های اینترنت است به طوری 
که بســیاری از کاربران اینترنت در کشور به 
این شک افتاده اند که نکند کم فروشی در ارائه 

بسته های اینترنت اتفاق می افتد؟

اینترنت چگونه قیمت گذاری می شود؟
نیما امیر شکاری، کارشناس فضای مجازی، در 
واکنــش به وضعیت پیش آمده برای اینترنت؛ 
گفــت:»  اینترنتی که در حال اســتفاده از آن 
هســتیم کانال های مختلفــی دارد، اینترنت 
همــراه، ADSL، فیبــری و غیر، که هرکدام از 
آنها بســته به ســرمایه گذاری  که در راستای 
ایجاد بستر های آن متناسب است و همچنین 
ارزش قدمــت آن ســرمایه گذاری، معمــولا 
یــک قیمت تمــام شــده ای دارد. از دیدگاه 
شرکت های مخابراتی که نگاه کنیم هرکدام از 
آن ها در یک مقطع زمانی روی یک تکنولوژی 
ســرمایه گذاری کرده اند و الان به این نتیجه 
رســیده اند که سرویس دهی به مردم را انجام 
دهنــد. ایــن قیمت تمام شــده برمبنای آن 
تکنولــوژی و ســرمایه گذاری صورت گرفته 
می شــود. تمامی این سرویس ها قیمت تمام 
شده خود را دارند و قیمت گذاری نیز متناسب 
با سرمایه گذاری انجام شده، صورت می گیرد.«

همبستگی بالای قیمت دلار و کیفیت 
! اینترنت در کشور

ایــن کارشــناس فضای مجــازی در ادامه 

گفــت:» در واقع بحــث این وجود دارد که 
وقتی قیمت دلار بالا می رود توسعه شبکه 
ما به شدت افت می کند، چرا که توسعه شبکه 
ما قدیمی اســت. این به این معنی است که 
کاربر بیشتر، نرم افزار های بیشتر و ترافیک 
بیشتر اضافه می شود و از طرف دیگر توسعه 
کمتر، همسو و همگرا نبودن این دو موضوع 
با یکدیگر به معنای نارضایتی مشتری، عدم 
کفایت سیستم ها برای جوابگویی به مشتری 
و نهایتا تعرفه ای که باید کشش مخابراتی 
را بالا ببرد که بتواند توســعه جدید صورت 
بگیرد و مشــتری ای که حاضر به پرداخت 

این هزینه بالا برای این تعرفه ها نیست. 

اپراتورها بازی خورده اند
این کارشــناس فضای مجازی در ادامه در 
خصــوص وضعیت اپراتورها و تاثیر مصرف 
فیلترشکن برای آن ها اضافه کرد:» تمامی 

اپراتورهــا از این وضعیت بازی می خورند و 
در واقعا چنین وضعی برنامه ریزی نشده بوده 
که قرار باشه مردم به واسطه فیلترشکن ها 
ادامه بدهند و همه ســایت ها آنقدر محدود 
بشوند که در ادائه خدمات و سرویس ها باز 
بمانند. بنابراین این شــرکت ها هم به نوعی 
قربانی این وضعیت شده اند و هیچکدام از این 
سرویس ها فکر نمی کردند که قرار است در 
چنین وضعیت نابسامانی سرویس و خدمات 

ارائه کنند.

ارائه دهندگان اینترنت دیگر قابلیت 
محاسبه مصرف اینترنت کاربران را 

ندارند!
امیرشکاری در واکنش به نارضایتی مردم 
در خصوص کم حجم شدن و زود به اتمام 
رسیدن بسته های اینترنتی گفت:» زمانی 
که همه چیز نیازمند به فیلترشــکن شد، 

بســته ها زود به اتمام رســید؛ و از آنجایی 
که فیلترشکن ها مصرف بالایی در اینترنت 
دارند و به گونه ای هستند که خود کاربر هم 
نمی داند که برای چه و یا برای کدام برنامه، 
فیلترشــکن در حال فعالیت است، حجم 
بسیار زیادی از اینترنت را مصرف می کنند 
و طولی نمی کشد که بسته به اتمام می رسد 
و از طرف دیگری هم خود سرویس ها دچار 
اختلال شــده اند و نمی توانند تشــخیص 
دهند که یک کاربر از بســترهای داخلی 
اســتفاده می کند و یا از خارجی و در واقع 
نرخ مصرفی این ســرویس های اینترنتی 
هم مشــکل پیــدا کرده اســت و قابلیت 
تشــخیص میزان مصرف اینترنت کاربر را 
ندارند. متاســفانه با این وضعیت می توان 
گفــت کــه از نظر امنیتــی و کیفیت ارائه 
ســرویس در پایین ترین سطح چند سال 

اخیر قرار داریم.«

آیا کم فروشی صورت می گیرد؟
ایــن کارشــناس فضای مجــازی در ادامه 
افزود:» وضعیت خرید و فروش بســته های 
اینترنتی وضعیتی همانند نشتی لوله های 
آب یــک خانه اســت. در این باره نمی توان 
گفت که کم فروشی صورت می گیرد چرا که 
ارائه دهند برای شما اینترنت را فعال کرده اما 
همه بسته اینترنتی به شما نمی رسد و معلوم 
نیست که چرا و توسط چه چیزی اینترنت 
شــما هدر می رود. در واقع فیلترشــکن ها 
از قســمت هایی اینترنت شــما را مصرف 
می کنند که نه تنها خود شــما و بلکه ارائه 
دهنده های سرویس اینترنتی هم از آن آگاه 
نیستند و این مسئله به این خاطر است که 
فیلترشــکن به عنوان یک ابزار غیر رسمی 
شناخته می شود. در واقع دیدگاه کاربر این 
گونه است که اینترنت من تمام و کمال برای 
من ارائه نشده و به گونه ای کم فروشی صورت 
گرفته و از طرفی دیگر ارائه دهنده ها دیدگاه 
این را دارند که کاربر تمام حجم اینترنت را 
اســتفاده کرده و شــما باید پول آن را تمام و 

کمال پرداخت کنید.«

به سمت طبقاتی شدن اینترنت می رویم
نیما امیر شکاری در آخر با با اشاره به اینکه به 
نظر می رسد خواسته و یا ناخواسته در مسیری 
قرار گرفته ایم که به ســمت طبقاتی شــدن 
اینترنت پیش می رویم؛ گفت:» زمزمه هایی 
ایجاد شــده که برای قشــر هــای مختلف 
جامعــه به گونه های مختلــف ارائه اینترنت 
صــورت بگیــرد و این احتمال وجود دارد که 
در خصوص تعرفه های اینترنتی هم موضوع 
طبقاتی شدن عنوان شود و این موضوع بسیار 
خطرناک خواهد بود و ایجاد رانت خواهد کرد. 
یعنی اگر به ســمت طبقاتی شدن اینترنت 
برویم دوباره یک ابزار و یک روش جدید برای 
رانت خــواری ایجاد کرده ایم که روی فضای 
اینترنتــی هم مانند موضــوع دیگر در انتها 
اشخاصی به سرویسی، چه به صورت قانونی 
و چه غیر قانونی، دسترسی پیدا می کند و فقط 
بقیه مردم هستند که متضرر می شوند و عموم 
مردم از این مسئله بیشتر رنج خواهند برد.«

آیا تصمیم ایران می تواند منجر به افزایش قیمت خودرو شود؟

کشور کرده چالش جدید  اقتصاد  کار  واردات خودروهای  
اعضای کمیســیون تلفیق، پیشنهاد کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شــورای اســلامی برای 
الحــاق به تبصره ۷ لایحه بودجه را تصویب کرده 
که بر اســاس آن دولت و وزارت صمت می تواند 
در ســال آینده انواع ســواری، کشنده، کامیون، 
اتوبوس، مینی بوس و ون مورد نیاز را وفق قوانین 
و مقررات موجود در خصوص واردات خودروهای 
با عمر کمتر از پنج ســال ثبت ســفارش کند.این 
مصوبــه در جهت تنظیم گــری در بازار خودرو و 
بــا هدف تنظیم عرضــه و تقاضا و کاهش قیمت 

خودرو در کشــور مطرح شده است که به موجب 
آن واردات انواع خودروهای ســبک و ســنگین با 
عمر حداکثر پنج ســال به کشــور آزاد شود؛ البته 
پرواضح اســت که ایــن موضوع زمانی به صورت 
قانون ابلاغ می شود که پس از اتمام بررسی لایحه 
بودجه در کمیســیون تلفیق، مواد لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۲ کل کشــور در صحن علنی مجلس 
مطرح و به تصویب نمایندگان رسیده باشد.در این 
رابطه، حســن کریمی سنجری- کارشناس بازار 
و صنعــت خــودرو ، اظهار کرد: تجارت ترانزیت و 

فــروش خودروهای دســت دوم در دنیا تجارتی 
محدود است که گردش مالی مشخصی را در خود 
درگیر کرده است؛ لذا ورود بازار ایران به این نوع 
تجارت، می تواند متغیرهای ورودی و خروجی این 
تجارتِ محدود را دستخوش تغییراتی کند. نتیجه 
آن می تواند افزایش قیمت خودروهای دست دوم 
نیز باشــد؛ به علاوه هزینه تعمیر و نگهداری آتی 
این خودروها به صورت پنهان قیمت تمام شــده 
آن ها را برای بازار ایران افزایش می دهد. گذشته 
از ایــن، بعضــاً ارائه خدمات پس از فروش به این 

خودروهــا دارای محدودیت اســت؛ به  ویژه اگر 
خودروهایی باشــند که تجربه تکنولوژی آن ها یا 
حتــی برخی آپشن هایشــان در زنجیره خدمات 
خودرویی کشــور وجود نداشــته باشــد. در این 
صورت هزینه تعمیراتی زیادی را هم روی دست 
خریدار خواهد گذاشــت. نبایســت با این دید که 
خودروهای قدیمی در حال تردد در کشور را که 
معمولا به دلیل قدمت حضورشــان در ایران، به 
مرور روش های تعمیر و نگهداری شــان به وجود 

آمده است، به موضوع نگاه کرد. 

معاون بازرسی و نظارت بر خدمات سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان:

شرایط فروش فوق العاده در شب عید اعلام شد
معاون بازرســی و نظارت بر خدمات سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیــد کننــدگان طی نامه ای خطاب به رییــس اتاق اصناف ایران، 
خواستار نظارت ویژه بر فعالیت واحدهای صنفی برگزار کننده فروش 
فوق العاده و حراج در هفته های پایانی ســال شــد و تاکید کرد که هر 
واحــد صنفــی که قصد فروش فوق العــاده و حراج برای کالاهای خود 
را دارد بایــد لیســت کالاهــا به همراه قیمت آنهــا و همچنین میزان 
تخفیف و مدت زمان مورد نظر را به اتحادیه صنفی مربوطه ارائه کند.
تقوی شــوازی، معاون بازرســی و نظارت بر خدمات سازمان حمایت، 
در این نامه با اشاره به افزایش تقاضا برای برخی کالاها و خدمات طی 

هفته های پایانی ســال، گفته که در این ایام برخی از واحدهای صنفی 
بــرای جلب مشــتری و عرضــه و فروش بیشــتر کالا، اقدام به فروش 
فــوق العــاده و حراج می کنند. این در حالی اســت که در برخی موارد، 
ایــن اقــدام بدون اخذ مجوزهای لازم از اتحادیه صنف مربوطه صورت 
می گیــرد و زمینــه اجحاف به مصرف کننــدگان را فراهم می آورد.او 
همچنین با اشاره به مفاد آیین نامه اجرایی ماده ۸۴ قانون نظام صنفی، 
تاکیــد کــرده که برای جلوگیری از تضییــع حقوق مصرف کنندگان، 
ضرورت دارد با هماهنگی ادارات کل صنعت، معدن و تجارت استان ها، 
 نظارت بر فعالیت واحدهای صنفی شــرکت کننده در جشنواره فروش 

فوق العاده و حراج در دستور کار اتاق های اصناف سراسر کشور قرار گیرد 
و ضمن کنترل فاکتورهای فروش، از تخلفات ناشــی از حراج و فروش 
فوق العاده غیرقانونی در واحدای صنفی جلوگیری و نتیجه اقدامات به 
این سازمان منعکس شود. معاون بازرسی و نظارت بر خدمات سازمان 
حمایــت مصرف کننــدگان و تولید کنندگان تاکید کرده که هر واحد 
صنفــی کــه قصد فروش فوق العاده و حراج برای کالاهای خود را دارد 
باید لیست کالاها به همراه قیمت آنها و همچنین میزان تخفیف و مدت 
زمان مورد نظر را به اتحادیه صنفی مربوطه ارائه کند تا بررسی شود و 
در صورت تایید مجوز فروش فوق العاده برای واحد صنفی صادر شود.

خبر ویژه

 مذاکــرات مزدی میان دولت، کارفرمایان و نمایندگان کارگری 
یکی از مســائل مهم این روزها اســت. در همین راســتا، علیرضا 
محجوب دبیرکل خانه کارگردر اظهاراتی پیرامون برخی انتقادات 
از افزایــش مزد کارگران و بحث هایی مثل بالارفتن هزینه بنگاه 
و افزایش تورم را پاسخ داد و گفت: اگر ما بخواهیم صرف نظر از 
قوانین موجود درباره دســتمزد مثل ماده ۴۱ قانون کار درباره 
دستمزد و تعیین حداقل دستمزد در پایان سال، تنها به صورت 
اقتصــادی روی آن بحــث کنیم، باید ابتدا وزن اقتصادی مزد را 
در اقتصــاد ملی ایران مدنظر قرار دهیم. نماینده ادوار پیشــین 
مجلس با اشــاره به مســئله تورم در ســال اخیر گفت: وقتی اثر 

افزایش دســتمزد کمتر از ۶ درصد یا کمتر از ۱۰ درصد باشــد، 
دیگر سخنان رئیس سابق بانک مرکزی درباره آثار زیان بار بودن 
افزایش دستمزد و انتقاد از افزایش حداقل دستمزد سال ۱۴۰۰، 
چندان جدی نیســت و من نیز لازم ندیدم که به این ســخنان 
در آن زمان نقدی را مطرح بکنم. ســخنان درســت و صحیح در 
رد ایشــان در همان زمان بیان شــد. متهم اصلی کاهش ارزش 
پول ملی اســت که باعث بی ارزش شــدن دستمزد نیز می شود. 
محجوب با تاکید بر اینکه اگر تورم افزایش یافته به خاطر کاهش 
ارزش پول ملی اســت و نه افزایش حقوق و مزد کارگر، تصریح 
کرد: کســانی که مســئول کاهش ارزش پول ملی در دولت های 

قبل بودند، فرافکنی کرده و از صحنه گریخته اند. اگر مسئولان 
و مقامات جدید نیز می خواهند مانند آن ها از مسئولیت کاهش 
ارزش پول ملی فرافکنی کنند، کاملا اختیار و آزادی دارند. وی 
بیان کرد: فرافکنی این اســت که وقتی دلار ۲۸ هزار تومانی در 
کشور به رقم مرز ۵۰ تومان می رسد، برخی بار تورمی این تحول 
را انکار می کنند. ما معتقدیم اگر کســی نســبت به چیزی اطلاع 
ندارد، بهتر است که درمورد آن سخن نگوید. برخی می خواهند 
بگویند که تمام مشکلات اقتصادی کشور به کارگران بازمی گردد. 
این درحالی است که همان ها با خلق پول، خلق مشکل می کنند. 

کارگران در این میان تنها مصرف کننده تورم هستند .

دبیرکل خانه کارگر :

بار افزایش مزد روی قیمت  ها، ۶ تا ۱۰ درصد است

خبر كوتاه

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

 احدی در دولت 
از تخلف مصونیت ندارد

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت : احدی 
در دولت سیزدهم از تخلف مصونیت ندارد 
و به همیــن دلیل تمام تصمیمات هیأت 
مولدســازی پیش روی چشم ۸۵ میلیون 
ایرانی اتخاذ خواهد شد.ســید احســان 
خانــدوزی با بیان این که خروج دارایی ها 
از رکود یک اصل پذیرفته شده در اقتصاد 
است، اظهار کرد: دولت قرار بوده ۴۰ هزار 
میلیارد تومــان درآمدزایی از محل مولد 
ســازی داشته باشد که حتی درصد کمی 
از آن محقق نشــده اســت، وزیر آموزش و 
پرورش ۴۰۰ مورد از دارایی و املاک راکد 
و وزیر جهاد بیش از ۵۰۰ مورد املاک راکد 
و بلااســتفاده را برای مولد سازی معرفی 
کرده اند.وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت : 
یکی از موانع مولدسازی دارایی های راکد 
در پیچ و خم فرآیندهای حقوقی و اداری 
رخ مــی داد و نیــاز به عزم ســه قوه بود و 
بر مبنای دســتور رهبر معظم انقلاب که 
ســه ســال قبل مطرح کرده بودند که در 
این مورد چاره اندیشی شود، مصوبه مولد 
سازی تصویب شد.به گفته وی، احدی در 
دولت ســیزدهم از تخلف مصونیت ندارد 
و به همیــن دلیل تمام تصمیمات هیأت 
مولدســازی پیش روی چشم ۸۵ میلیون 
ایرانی اتخاذ خواهد شد، همه دستگاه های 
نظارتی بدون هیچ اغماضی حق برخورد با 
تخلفــات احتمالی را دارند.وی اظهار کرد: 
صدور مجوز کسب و کار بدون کاغذبازی 
و مراجعه حضوری پیش از ســال ۱۴۰۰ 
وجود نداشت و از فروردین ماه امسال این 

شرایط آغاز شد .

رئیس سازمان بورس خبر داد؛

 حذف قرعه کشی 
برای خودروهای عرضه شده 

در بورس
رئیس ســازمان بورس در پاســخ به این 
پرســش که آیا با عرضه خودرو در بورس 
کالا، قرعه کشــی خودرو حذف می شود؟ 
گفــت: در مورد خودرو هایی که در بورس 
کالا عرضه می شــوند، قاعدتاً قرعه کشی 
معنی نخواهد داشت و بر اساس عرضه در 

بورس انجام خواهد شد.
عشقی درباره جزئیات این خبر افزود: عصر 
ســه شنبه جلسه شــورای عالی بورس به 
ریاســت وزیر اقتصاد تشکیل شد و بحث 
عرضه خودرو در بورس یکی از موضوعات 
اصلی جلسه بود که با توجه به بحث هایی 
که در جلســه انجام شــد اعضای شورای 
عالــی بــورس مصوب کردنــد که عرضه 
خودرو در بورس ادامه پیدا کند.وی ادامه 
داد: عرضــه خودرو هایی کــه قبل از این 
در هیــات پذیــرش بورس کالا، تصویب و 
پذیرش شــده و مورد موافقت اعضای این 
هیات قرار گرفته است و در دو ماه گذشته 
عرضه هایی را در بورس کالا داشتند، ادامه 
پیدا خواهد کرد.عشــقی افزود: از عرضه 
کنندگان و خودرو ســازان خواسته شده 
اســت کــه برنامه عرضــه را ارائه دهند تا 
متقضایانی که می خواهند خرید های خود 
را انجام دهند بتوانند برنامه ریزی کنند و 
 هر هفته مشخص باشد که چه خودرو هایی 

عرضه می شود.

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی:

با بحران مدیریت منابع آبی 
مواجه هستیم

ســخنگوی کمیســیون عمران مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: از نظر بنده ما 
با بحران آب مواجه نیستیم بلکه با بحران 
مدیریــت منابع آبــی رو به رو بوده فلذا با 
برنامــه ریزی و مدیریت صحیح می توان 
آب مورد نیاز صنعت، کشــاورزی و شرب 

را تامین کرد.
عبدالجلال ایری با اشــاره به هشدارها در 
خصوص کاهش منابع آبی کشــور، بیان 
کرد: ما دارای سه منبع آبی هستیم. یکی 
منابع آب های زیر زمینی اســت که واقعا 
محدود اســت. یکی هــم منابع آب های 
ســطحی مانند رودخانه ها، ســدها و آب 
حاصل از بارش باران اســت. دیگری هم 
منابع آب دریاهاســت. ما این ســه منبع 
را بــرای تامیــن آب در اختیار داریم. اگر 
ما شــرایط آبی در این ســه حوزه را بعد از 
گذشــت بیش از ۴۳ ســال از عمر انقلاب 
اسلامی بررسی کنیم متوجه خواهیم شد 
که برداشت ما از منابع آب های زیر زمینی 
بیش از میزان آبی است که می توانستیم 
تولید کنیم.وی اظهار کرد: به عبارت دیگر 
آبــی کــه در حوزه منابع زیر زمینی تولید 
شــده اســت کمتر از میزان برداشت ما در 

طول این سال ها است.
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فناوری

مکمل ها نباید جایگزین دریافت مواد غذایی شوند
یک متخصص تغذیه ضمن هشدار در خصوص مصرف خودسرانه مکمل ها، 
گفت: مکمل ها همانطور که از اسم آنها مشخص است تکمیل کننده هستند 
و نباید جایگزین دریافت  مواد غذایی شــوند. غزاله اســلامیان اظهار کرد: 
افرادی که دچار بیماری، کمبود ماده مغذی یا آلرژی غذایی نیســتند و از 
یک رژیم غذایی سالم پیروی می کنند، نیازی به دریافت مکمل های مولتی 
ویتامین مینرال ندارند.به گفته وی، در برخی افراد طبق نظر پزشک ممکن 
اســت نیاز به تجویز مکمل یک یا چند ماده مغذی خاص و یا حتی مولتی 

ویتامین مینرال باشد.
اســلامیان، دوران نوزادی، کودکی و بارداری، ابتلاء به بیماری های مزمن 

)دیابت، نارسایی کلیوی و …(، ابتلاء به آلرژی های غذایی، ابتلاء به سو تغذیه، 
برخی افراد گیاهخوار، برخی ورزشکاران، افراد بستری در بخش مراقبت های 
ویژه را از جمله مواردی عنوان کرد که با تجویز پزشک ممکن است مصرف 
مکمل ها ضرورت داشته باشد.اسلامیان قطره حاوی ویتامین های A و D را 
اولین مکملی دانست که بر اساس دستورالعمل کشوری برای نوزادان پس 
از تولد تجویز می شــود و یادآور شــد: قطره آهن نیز با شروع تغذیه تکمیلی 
برای کودکان آغاز می شود.عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی، مکمل ویتامین D را تنها مکملی عنوان کرد که برای اکثر افراد 
جامعه )پس از انجام آزمایش و ســنجش ســطح سرمی آن(تجویز می شود 

زیرا منابع غذایی این ویتامین بسیار محدود است.به گفته وی، میزان و مدت 
زمان مصرف این ویتامین بر اساس غلظت سرمی آن و سن فرد )کودک یا 
بزرگسال( توسط پزشک تعیین می شود.اسلامیان در ادامه مصرف مکمل 
اسید فولیک در زنان باردار برای جلوگیری از بروز ناهنجاری های لوله عصبی 
در جنین را ضروری برشــمرد و گفت: زنان حداقل یک ماه قبل از اقدام به 
بارداری باید روزانه مکمل اسید فولیک با تجویز متخصص شروع کنند.وی 
با اشاره به اینکه اسید فولیک کافی از طریق رژیم غذایی قابل تأمین است 
گفت: با توجه به این که اغلب خانم ها رژیم غذایی سرشــار از اســید فولیک 

ندارند مصرف اسید فولیک برای آنان قبل و حین بارداری ضروری است.

کوچه مازاری ها یزد ؛دریچه علم

  جاذبه ای خوش عطر و بو 

سال هاست که شنیدن اسم کوچه مازاری ها یزد 
همراه شــده با پیچیدن بوی حنای تازه در ذهنم. 
انگار در همین لحظه یک کیسه کرباسی پر از حنای 
تازه سابید ه شــده را کنارم باز می کنند. می روم به 
دوران کودکی ام که مادربزرگ در یک کاسه بزرگ 
مقدار زیادی حنا، تخم مرغ و آرد نخود را با آبلیمو 
خمیر می کرد. بچه ها را به ردیف می نشــاند روی 
ملحفه ای و ســرها و کف دســت و پایشان را پر از 
حنا می کرد و بعد هم یک کیســه پلاســتیکی را 
شــبیه کلاه می کرد و روی آن می کشید تا به قول 
خودش حنا به جسم و جانشان رسوخ کند. هر بار 
هم که یکی از بچه ها از سرخی حنا گلایه می کرد، 
هــزاران دلیل علمی می آورد که حنا این خاصیت 
را دارد و آن را! امــروز کــه می خواهم از چندوچون 
کوچــه مازاری ها در یزد بگویم، تمام آن خاطرات 

در ذهنم زنده شد. 

معرفی کوچه مازاری و قصه فراز و فرودش
کوچه مازاری یزد یکی از کوچه های بسیار قدیمی 
این شهر است که از ۷۰۰ سال پیش جای خودش 
را دل مردم این شهر باز کرده. شاید باورش سخت 
باشــد؛ اما حجره های این کوچه ۷ قرن اســت که 
شاهد آمدوشد نسل های مختلف بشر هستند. این 
پیرهای جهان دیده، فراز و فرود چندین سلســله 
حکومتی را تماشــا کردند و هنوز مثل گذشــته، 
در آرامش و ســکوت خود، به سروســامان دادن 

سفره های مردم مشغولند.
روزگاران بسیار دور، مردم این منطقه، برگ حنا را از 
شهرهای مختلف به دست می آوردند و با سنگ های 
بزرگ می ساییدند. پودر حنایی که به دست می آمد 
آنقدر نرم بود که گاه از پارچه های توری هم عبور 
می کرد. برای همین در گوشه دیگری کیسه های 
کرباسی می دوختند و حنا را به میزان مساوی در 
کیسه می ریختند. این کیسه های سفید که درونش 
پر از سرســبزی بود، علاوه بر شــهرهای مختلف 
ایران، به کشــورهای همسایه هم سفر می کردند 
و نقش های زیبا روی دســت مردم سرزمین های 

دیگر می ساختند.

تاریخچه کوچه مازاری ها
در بخــش قبلــی برایتان گفتم کــه این کوچه و 
کارگاه هایش ۷۰۰ ســال ســن دارنــد. این عدد 
معادل ۷ قرن اســت و ســن کمی نیست. از همان 
زمان های دور که مردم زرتشتی و مسلمان یزد با 
هم کیشــان خود در هند و پاکستان و کشورهای 
عربی در رفت وآمد بودند، بازار خرید و فروش حنا 
داغ بود. مردم یزد نیز که ذهن مقتصدی داشتند 
از این فرصت استفاده کردند که به ساییدن برگ 
حنا بپردازند. آن ها برگ حنا را از شــهرهای دور و 
نزدیک ایران و جهان گرد هم می آوردند و با کمک 
سنگ های بزرگ می سابیدند تا جایی که کاملًا نرم 
شود. سپس در کیسه های کرباسی می ریختند و به 

بازرگانان می سپردند تا برایشان بفروشند.
تا چند سال پیش مردم برای رنگ کردن مو و ریش 
خود و درمان خیلی از بیماری های پوستی و حتی 
عفونی، از حنا استفاده می کردند. آن ها معتقد بودند 
که این ماده خوشبو می تواند هر عفونت و قارچی را 
ریشــه کن کند. همچنین با کمک حنا سلول های 
مرده پوست سر و بدنشان را دور می ریختند. القصه 
کــه حنا تا چند ســال پیش بــازار گرم و پررونقی 
داشــت. تا اینکه ســروکله رنگ های شــیمیایی، 
اسکراب ها و لایه بردارهای صنعتی پیدا شد و حنا 
کمی عقب نشــینی کرد. برای همین هم آن همه 
کبکبه ای که داشــت، به ســمت خاموشی رفت و 
ســکه اش تا حدی از قیمت افتاد و برخی کاسبان 
مغازه هایشان را تعطیل کردند. اینکه بعد از این چه 
به سر مغازه ها آمد را در بخش های بعدی برایتان 
می گویم. قبلش بگذارید سؤالی را پاسخ بدهم که 

ذهن اکثرتان را به خود مشغول کرده است.

چرا مازاری؟
حتماً برایتان این پرســش ایجاد شــده است که 
مــازاری یعنی چه و چــه ربطی به حنا دارد و چرا 
باید یک محله یا کوچه به این اسم باشد. جانمان 
برایتان بگوید که یزدی های قدیم به سنگ بزرگ، 
مازار می گفتند. از آنجایی که لازمه ساییدن برگ 
حنا و نرم کردنش، داشتن سنگ های بزرگ آسیاب 
بود، این محله پر شــد از مازاری ها. این سنگ ها را 
غالبــاً از کوه هــای اطراف یزد می آوردند و معمولاً 
با دســت می تراشــیدند تا صاف و صیقلی شود و 
بتوانــد هرآنچــه زیرش قرار می گیرد را پودر کند. 
این شــد که رفته رفته اینجا شــد محله مازاری ها، 

یعنی جایی پر از مازار.

گردشگری

اسکن مغز قبل از خرید محصولات 
خودروسازان!

  به  قلم وحید حاج سعیدی
دوستان بهتر از حقیر در جریان هستند که در گذشته 
خلق الله از "دل" برای امورات عشقی و معنوی استفاده 
می کردند و این عضو حیاتی کمتر در امور تجاری و 
اقتصادی نقش داست. یعنی قدما برای برخی امورات 
احتــرام خاصی قائل بودنــد و خلاف آن عمل نمی 
کردنــد و هر چه دلشــان مــی گفت همان راه را می 
رفتند. »قولیســت خلاف دل در آن نتوان بســت« 

و بقیه داستان...
اما الان اوضاع با گذشــته تومنی هشت صنار تغییر 
پیدا کرده است.) خدا کند با حذف صفر از پول ملی 
این ضرب المثل ها تغییر نکنند!( و کار تا جایی بیخ 
پیدا کرده است که برخی شرکت ها از اسکن  قلب و 
مغز و اثنی عشر و سایر اعضاء و جوارح مشتریان برای 
فروش محصولات استفاده می کنند. اخیرا هم یک 
شرکت پیدا شده که قبل از فروش محصولات قلب 
و مغز مشتریان را اسکن می کند البته به نیت خیر... 
اصل خبر به روایت جرایــد: » کارخانه تولید لوازم 
خانگی ایکیا تــا زمانی که افراد اســکن قلب و مغز 
نگیرند، یک نوع فرش تولیــدی خود را به آنها نمی 
فروشد! این شــرکت برای تولید کالاهای با ارزش 
هنری بالا و با قیمت پائین، با گروهی از هنرمندان 
و طراحان مشهور  به همکاری می پردازد. دستگاه 
اسکنر هنری با اســتفاده از یک هدبند الکترونیکی 
که روی ســر قرار می گیرد، امواج مغزی مشتری را 
می خواند و تشــخیص می دهد که مشتری تا چه 
حد تحت تاثیر فرش قرار گرفته است تا مجوز خرید 
کالا برایش صادر شود. به این شکل کالا ها فقط به 
مشــتریان و علاقه مندان واقعی فروخته خواهند 

شد!«
هر چند شنیدن این اخبار واکنش هایی متفاوتی به 
همراه دارد ولی شاید مدیران شرکت خودروسازی 
مفخم سایپا هم هوس کنند بعد از این هنگام فروش 
محصولات قلب و مغز مشتریان خود را اسکن کنند 
که مردم با چه عقلی اقدام به ثبت نام خودرویی می 
کنند که نوع، رنگ، جنســیت و حتی قیمت نهایی 
آن مشخص نیست و تازه رئیس پلیس مملکت آنها 
را ارابه مرگ می نامد و سالانه چند ده هزار نفر را به 
کام مرگ فرو می کشاند. که البته ما این کار را توصیه 
نمی کنیم و پیشنهاد می کنیم در مملکت ما به جای 
اسکن مغز و قلب مشــتریان که چاره ای جز خرید 
این ارابه ها ندارند، قلب و مغز مدیران خودروسازی 
مملکت را اسکن کنند که در دل آنها چه می گذرد 
که با جان و مال مردم بازی می کنند و کک شان هم 
نمی گزد؟!به نظر شما اگر مغز و قلب رئیس شرکت 
سوسیس و کالباس که علناً فرموده بودند: نیاز باشد 
از گوشــت گربه هم برای تولید سوسیس و کالباس 
استفاده می کنیم! اسکن شــود به چه نتایجی می 
رسیم؟! ســوگمندانه از این دست شیرین کاری ها 
و خیانت به مردم کــم نداریم. فروش کاکل ذرت به 
جای زعفران، برگ خشــک به جای چای، اسانس 
و مواد شــیمیایی به جای آبمیوه، فروش آب کاه به 
جای آبلیمو، افزودن کاکل خــروس و روده مرغ به 
کالباس، ریختن رنگ صنعتی قرمز پای بوته هندوانه 
و ... بخشی از حقه بازی های برخی مدیران شرکت 
ها است که راســت راســت راه می روند و به ریش 
نداشــته من و شــما لبخند، زهرخند، شکرخند، 
نیشخند، ریشخند، تلخند و حتی پوزخند می زنند 
و از اینکه هیچ انجمن صنفی مســتقل در مملکت 
نداریم که مردم را از خریــد کالاهای آنها منع کند 
نداریم خوشحالند. در نهایت هم مطمئن هستند این 
تخلفات آشکار با چاشنی پارتی و مختصری جریمه 
و در نهایت با ملات مصلحت اندیشی، ماست مالی 
می شوند!به نظر شما اگر امیر کبیر خدا بیامرز زنده 
بود و چنین فجایعی را می دید با زبان پارسی سخت 
با آنها برخورد نمی کرد؟! فقط یادمان باشد »جز در 
دل خاک هیچ منزلگه نیست« و این قانون استثناً در 
مورد همه اجرا می شود و از درویش ستیهنده گرفته 
تا میلیاردر یارانه گیرنده در برابر آن یکسان هستند! 

دانشمندان امکان چاپ سه 
بعدی غذا را بررسی می کنند

اســتفاده از پرینتر های ســه بعدی می تواند برای 
کسانی که از دیسفاژی یا مشکل در بلع رنج می برند 
نیز مفید باشــد. افراد مبتلا به این مشکل اغلب به 
غذا های نرم و مرطوب مانند ماســت یــا میوه ها و 
سبزیجات له شده متکی هستند. شاید این غذا های 
بی شکل اشتها آور نباشند.با چاپگر مواد غذایی سه 
بعدی، می توان شکل و جذابیت بصری را بازگرداند. 
به عنوان مثال، یک هویج پوره شده را می توان دوباره 
به شکل هویجی معمولی درآورد.علاوه بر این، شاید 
از چاپگر های مواد غذایی ســه بعــدی برای زمان 
جنگ یا قحطی استفاده شــوند. غذا های کم آب را 
می توان با افزودن آب به حالت اولیه خود بازگرداند و 
با پرینت سه بعدی به طرحی تبدیل شود که جذابیت 

میان وعده یا وعده غذایی را احیا کند.
چاپگر های سه بعدی مواد غذایی همچنین به افراد 
این امکان را می دهند که ماده غذایی دلخواه را برای 
خوردن انتخاب کنند.زاینت باز یکی از محققان این 
طرح گفت: این یافته می تواند راهی عالی برای والدین 
باشد تا اطمینان حاصل کنند که فرزندانشان مواد 
مغذی لازم را از میوه ها و سبزیجات دریافت می کنند. 
با چاپگر ســه بعدی غذا، افراد کنترل بیشــتری بر 

ضایعات مواد غذایی خود دارند.

»نبرد من«؛

 زندگی نامه خودنوشت 
آدولف هیتلر

کتــاب نبــرد من نوشــته آدولــف هیتلر و 
ترجمه فرشــته اکبرپور است. این اثر شما را 
با اندیشه این شخصیت تاریخی آشنا می کند. 
این کتاب نشــان می دهد که یک دیکتاتور 

چطور فکر می کند.

درباره کتاب نبرد من
اندیشــه و تفکرات واقعــی آدولف هیتلر در 
کتاب نبرد من مشخص و آشکار است. گفته 
شــده اســت که این کتاب تنها راه شناخت 

واقعی کســی اســت که جنگ های جهانی 
تاریــخ را آغــاز کرد. در ایــن کتاب متوجه 
می شویم هیتلر چگونه خود را با یک قدرت 
استثنایی در ارتباط می دید. کتاب نبرد من 
زندگی نامه خودنوشــت آدولف هیتلر، رهبر 
آلمان نازی، اســت. او این کتاب را در زندان 
و پس از کودتای بی ســرانجامش نوشت و تا 
ســال مرگش در ۱۹۴۵، بارها آن را اصلاح 
و بازبینــی کرد. هیتلــر در این کتاب علاوه 
بــر زندگی خود، خط مشــی فکری و عقاید 
سیاســی اش و در واقع آنچه را آرزو داشــت 
از جهان بســازد، به تصویر کشــیده  اســت. 
کتــاب او پــس از به قدرت رســیدن حزب 
ناسیونال سوسیالیســم در آلمان و تشکیل 

»رایش سوم«، همچون کتابی مقدس در هر 
مناسبت و فرصتی میان مردم پخش می شد. 
در ســال ۱۹۴۳ بیش از ۱۰ میلیون نســخه 

از ایــن کتاب در آلمان وجود 
داشــت، در مدارس تدریس 
می شــد و به زوج های جوان 
هدیه داده  می شد. این کتاب 
به بســیاری از زبان های دنیا 
ترجمه شــده اســت. هیتلر 
کتــاب را در ۱۵ فصــل و ۲ 
بخــش تدوین کرده اســت. 
کتــاب نبرد من پس از انجیل 

پرفروش تریــن کتــاب در آلمان بود.بخش 
اول ایــن کتــاب، زمانی که آدولف هیتلر در 

باواریا زندانی بود نوشــته شد. در این کتاب 
درمورد اینکه چگونه هیتلر راهی آن دژ شد 
و اتفاقاتی که رخ داد، صحبت شده است. آن 
زمان، دوره ای بود که ناپلئون 
امپراطــوری آلمان را با خاک 
یکســان کرده بود و سربازان 
فرانســوی همه جای آلمان 
بودنــد. بخش دوم این کتاب 
پــس از آزادی هیتلر از زندان 
نوشــته شــد. هنگام نوشتن 
بخش هــای اول ایــن کتاب 
منشــی هیتلر در ویرایش اثر 
بــه او کمک کرد. این کتاب به عنوان جریان 
سیاسی و فرهنگی آن زمان خوانده می شود. 

ایــن کتاب پــس از جنگ جهانی اول، برای 
آلمانی هــا به عنوان شــروعی دوباره بود، اما 
امــروزه این کتاب فقط نشــان می دهد یک 
دیکتاتور چطور فکر می کند و ما را نیز وادار 
می کنــد مثــل او فکر کنیم.متن کتاب نبرد 
مــن از عبــارات و کنایه ها پر اســت. آدولف 
هیتلــر نظریات »کارل فون کلاوزویتس« را 
که یک نظریه پرداز نظامی است، در کتابش 
آورده؛ همچنیــن زبان مبارزه اش را از تفکر 
اجتماعــی »داروین« در قرن نوزدهم گرفته 
است. با خواندن  این کتاب و دانستن تاریخ 
آن زمان، متوجه می شــویم کتاب نبرد من 
تحت تأثیر چند نوع فشــار عاطفی و روحی 

نوشته شده است.

كتابکده 

عکس روز 

 زلزله در ترکیه و سوریه؛ امید در خرابه ها/ منبع : فرارو

  نسا نیکو / عضو انجمن منتقدان و نویسندگان سینمایی ایران
فیلم کاپیتان قرار نیســت که عواطف و احساســات بیننده را در مواجهه با 
بیماری کودکان معصوم تحریک کند بلکه زندگی کردن و زیســتن را حتی 

در شرایط سخت یادآوری می کند.
عیسی رضایی فرزند کرامت یک نوجوان سرطانی و عاشق فوتبال است و آرزو 

دارد که بازوبند کاپیتانی تیم ملی فوتبال را بر بازو ببندد.
در بیمارســتانی که او بســتری اســت دختری به نام پروانه هم حضور دارد که 
علاوه بر سرطان مشکل بینایی هم دارد و پدرش را از دست داده. پروانه آرزو 
دارد دریــا را ببینــد و مــادرش مانع از انجام این کار می شــود. در حالی که با 
تلاش کریم باقری، روزی تعیین می شــود تا عیســی به تمرین تیم ملی برود 
و بازوبند را ببندد عیســی در دوراهی بین رفتن ســر تمرین تیم ملی یا بردن 

پروانه به ساحل دریا سرگردان می ماند.
دومین ساخته محمد حمزه ای فیلمساز جوان سینمای ایران فیلمی درباره 
کودکان است اینکه تاکید میکنم فیلم درباره کودک است و نه برای کودک به 
این دلیل که موضوع فیلمنامه و ساختار آن به گونه ای است که شاید تماشایش 
برای قشــر ســنی کودک و نوجوان چندان مناسب نباشد و این مخاطب را به 

لحاظ روحی دچار آسیب کند.
فیلمنامه قرار نیست که عواطف و احساسات بیننده را در مواجهه با بیماری 
کودکان معصوم تحریک کند بلکه زندگی کردن و زیستن را حتی در شرایط 

ســخت یــادآوری مــی کند. اگرچه در برخی صحنه ها بــه دلیل افزایش بار 
دراماتیک داستان، مخاطب تا مرز گریه نیز پیش می رود اما مشخص است 
که هدف فیلمنامه نویس گریه گرفتن از مخاطبش نبوده اســت. اما از طرف 
دیگر با وجود ایده خوبی که در فیلمنامه وجود دارد، در پرداخت آن و پرداخت 

شخصیتها مشکلاتی را مشاهده می کنیم.
بــه بیــان دیگــر فیلمنامه در حد یک ایده خوب باقی مانده و موفق به بســط 
مناسب در بستر درام نشده و به همین دلیل چندان جاندار نیست و از اواسط 
داســتان به بعد وارد یک فضای یکنواخت و کســل کننده می شود و این فضا 

تا پایان قصه نیز دچار تغییر نمی شود.
 حتــی تغییر تصمیم عیســی و پدرش نیز چنــان پرداخت ضعیفی دارد که 

نمی توان به راحتی از این تغییر تصمیم قانع شــد. این مســاله در شــخصیت 
پردازی نیز وجود دارد تقریبا شــخصیت کامل و مشــخصی از هیچیک از 
شــخصیتها در کاپیتان مشــاهده نمی کنیم البته تا حدی فیلمنامه نویس 
روی پردازش شــخصیت عیســی کار کرده اما این موضوع و این تک بعدی 

بودن به تنهایی کافی نیست.
ساختار نیز متاثر از فیلمنامه ساختاری کند است اگرچه معتقدم که کاپیتان 
در مجموع اثری شریف انسانی و قابل احترام است اما انصافا اثری نیست که 
برای پرده ســینما ســاخته شــده باشد و در بهترین حالت می توان آن را برای 

مدیومی مثل تلویزیون در نظر گرفت.
ضمن اینکه درخشانترین نکته اتکای فیلم بازی بازیگران کودک و نوجوان 
فیلم اســت که انصافا گل کاشــته اند و به نوعی عصای دســت محمد حمزه 
ای بــوده انــد . پایــان بندی فیلم هــم نیاز به تدوین مجدد دارد و معتقدم با 
یک پایان بندی بســیار ســطحی و کلیشه ای مواجهیم بنظرم چنانچه فیلم 
در همان نمای هوایی بسیار زیبا که قایق عیسی و همراهان را بر روی دریا 
نشان می دهد با پایان حرفه ای تر و هوشمندانه ای تری مواجه می بودیم 

تا پایان بندی کنونی.
به هر شکل خوشحالم که فیلمی درباره کودک و با یک ایده خوب در سینمای 
ایران ســاخته شــده اما محمد حمزه ای برای بهتر شــدن در آثار بعدی نیاز 

به تلاشی همه جانبه و دیدگاهی نوین دارد که امیدوارم به آن دست یابد.

پرده نقره ای 

کاپیتان«؛ نگاهی به فیلم »

یادآوری زیستن در شرایط سخت

طنز


